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Rodica Negrea: 

, ,Eram 
dificilă' ' o actrită 

Pentru cei mai mulţi dintre noi, 
numele dumneavoastră e strâns 
legat de acela al profesoarei Olga 
Tudorache, la clasa căreia aţi şi 
absolvit. 
Dar, pe lângă Olga Tudorache, marea 
profesoară şi marele artist care mi-a 
rămas model pe viaţă, existenţa mea 

pe scenă a fost marcată de mulţi alţii 
care m-au format, de la care am 
învăţat. 

Cu cine începem? 
Foarte importantă a fost experienţa 
trăită când am întâ ln it-o pe Geta 
Angheluţă, un nume care pentru 
actori există. Ea a fost actriţă la Timi
şoara, la Bulandra, şi, pentru o vreme, 
profesoară la Institut, asistenta San
dei Ma nu. Întâlnirea cu ea a fost deo
sebită pentru că am cunoscut un om 
şi mi-a deschis un orizont de simţă
minte pe care, până la ea, n-aş fi bă
nuit că ar  exista şi că mi-ar folosi vre
odată în meserie. Ea mi-a vorbit la un 
moment dat foarte mult despre Krish
namurti, despre ceea ce înseamnă 
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antrenamentul  interior, despre ra
portarea la această meserie. Cred că 
a fost un început care, dintr-o dată, 
mi-a deschis o uşă; un tunel, de fapt, 
prin care am mers foarte mult t imp în 
viaţa mea din teatru. Ea m-a învăţat, 
într-un fel, să caut tot t impul,  să 
descopăr nişte substraturi care s-au 
aşezat din copilărie şi până la vârsta 
la care am vrut să devin actriţă. 

Chiar, când aţi ştiut că vreţi să 
deveniţi actriţă? 
Undeva, în subconştient, exista o 
atracţie difuză spre ceva ce nu ştiam 
să definesc, o dorintă de a vedea tea
tru, de a fi pe scenă

'
, de a fi tot timpul 

aproape de ceea ce înseamnă mai 
multe identităţi. Asta am simţit-o, 
cred, la vârsta adolescenţei. Probabil 
că atunci a început să se concretizeze 
nevoia de a fi şi altceva. Copil fiind, 
citeam basme şi simţeam că aş vrea 
să fiu toate personajele. Dar viaţa nu 
poate să-ţi dea decât o singură iden
titate, pe când pe scenă simţeam că 
pot trăi mai multe vieţi. 

Spuneaţi că, împreună cu Geta An
gheluţă, aţi săpat şi aţi găsit stările 
care preexistau în dumneavoastră. 
Da, m-a învăţat să caut în mine ceea 
ce era al meu. 

Dar aţi jucat şi personaje pe care nu 
le găseaţi acolo, în străfunduri? 
Nu ştiu, poate că sunt trufaşă dacă 
spun că nu. Cam toate existau unde
va . . .  Erau scântei, frânturi care ie
şeau din mine. Probabi l  de asta 
mi-am şi ales această meserie. Existau 
două posibil ităţi: să fiu scriitor şi să 
descriu acele mii de identităţi pe care 
le-aş fi dorit a le mele - dar se pare că 
nu am avut acest har - sau să aleg 
actoria, ceea ce părea că-mi rezolvă 
problema, îmi dădea posibilitatea să 
trăiesc mai multe existenţe . . .  După 
doamna Angheluţă, a fost doamna 
Olga Tudorache, profesoara mea din 
Institut. Alături de ea au fost asistenţii 
Florin Zamfirescu, Mircea Diaconu, 
Dan Nuţu, Carmen Galin şi Adriana 
Popovici, aceştia fiind profesorii de 
actorie. Am avut şi alţi profesori: de 

voce, de miscare. Fiecare a con
tribuit, într-un fel, la formarea mea. 

Când aţi fost distribuită în Efectul 
razelor gamma . . .  eraţi studentă în 
anul l. Cum s-a produs întâlnirea cu 
Cătălina Buzoianu? 
Chiar în anul când doamna Olga Tu
dorache intra profesoară la Institut 
(noi am fost prima ei clasă), aici, la 
Teatrul Mic, a fost numit d i rector 
domnul Dinu Săraru. Doamna Olga 
Tudorache îşi dorea foarte mu lt să 
joace acest spectacol şi i-a propus 
domnului  Săraru textul. Extraordi
nară pentru noi, dar, bănuiesc, un risc 
pentru Teatrul Mic, a fost acceptarea 
propunerii doamnei Olga Tudorache 
de a fi luate în distribuţie studentele 
ei: Adriana Şchiopu, Angela Ioan şi cu 
mine. Pentru asta, directorul teatru lui  
a venit la un examen al  nostru de an 
şi ne-a văzut. Tot Olgăi Tudorache îi 
aparţine şi inspiraţia de a o alege pe 
Cătă l ina Buzoianu ca reg izoare. 
. Laude merită şi Dinu Săraru, care a 
acceptat: era un risc, câtă vreme în 
teatru existau atâtea actriţe minu
nate care puteau juca acele roluri. Se 
pare că riscul a meritat. 

Nu era, totuşi, prea devreme, nu vă 
era teamă? 
Întâlnirea cu Cătălina Buzoianu ve
nea foarte devreme, într-adevăr. 
Cred că a fost marea mea şansă şi, 
până la urmă, ei îi datorez totul; avea 
un fel special, un dar de a forma 
actori. Asta se vede şi azi. Îi aparţine 
această ştiinţă de a face să strălu
cească actorul .  Dintre regizorii tineri, 
la Ducu Darie am mai văzut-o. 

lvona, principesa Burg undiei a fost 
un eveniment atunci. Cum vedeţi, 
azi, rolul pe care l-aţi făcut? 
lvona a fost pentru mine un premiu 
din partea doamnei Buzoianu, pentru 
felu l  în care am lucrat la Efectul. . . . 
Pentru mine a fost extrem, cumplit de 
greu. Eram foarte tânără. O adoles
centă care iubea ceea ce ar fi vrut să 
facă, ceea ce-şi propunea să facă, dar 
care ştia foarte puţin despre cum se 
face teatrul. În afara unor date native, 



nu cred că aveam multe instrumente 
la îndemână, iar doamna Buzoianu a 
lucrat cu noi toate ca şi cum am fi fost 
nişte actriţe cu experienţă. Lucru 
foarte bun, dar chinuitor pentru vârsta 
aceea. Chiar dacă a fost foarte greu, 
important e că ea ne-a tratat ca pe 
nişte actriţe, nu ca pe nişte viitoare 
actriţe sau ca pe nişte studente care 
abia terminaseră anul 1 si mare lucru 
nu. ştiau despre meserie: Îmi spunea 
la un moment dat: "La stadiul la care 
eşti şi cum eşti, sigur îţi iese, sigur va 
veni publ ic, va spune «ce drăguţă e 
fata asta», dar pe mine nu asta mă 
interesează. În rolul ăsta trebuie să fii 
Sfânta Ioana, Maica Tereza şi Jul ieta, 
toate la un loc". Asta, pentru mine, era 
de neînţeles. Ea voia să spună că, dacă 
nu ating dimensiunea umană a perso
najului, semnificaţia pe care o poartă, 
eroina rămâne la nive lu l  a ceva 
drăguţ, ceea ce nu e suficient. 

Se pare că aţi atins acea dimensiune. 
În timp. Uşor-uşor, începeam să în
ţeleg. Acea perioadă de câteva luni 
cât am lucrat a fost ca si cum as fi 
făcut de mai multe ori Institutul. Tot 
datorită ei am înţeles ce înseamnă să 
ai revelaţia unui  personaj într-o sin
gură replică. Era, în Efectul razelor . . . , 
replica pe care o spune sora lu i  Tillie. 
La întrebarea mamei: "U nde sunt 
lumânările?", ea răspunde: "Le-a luat 
de mult Ti l l ie şi le-a topit pentru 
experienţe la şcoală". Atu nci am 
înţeles foarte multe dintre indicaţii le 
pe care mi le dădea Cătăl ina Bu
zoianu şi care, până atunci, mi se 
păreau absurde. Probabil că asta a 
fost şansa mea de a învăţa meseria 
de actriţă. Să dai totdeauna perso
najului dimensiune, mesaj. - -----

Ce s-a întâmplat după 1 990? Aţi lip
sit o vreme de pe scenă. 
E firesc. Perioada de după 1 990 a fost 
aşa de tulbure . . .  Toată lumea voia 
altceva. Orice altceva, dar altceva. 
Toţi cei care veneau d i rectori la 
Teatrul Mic voiau să şteargă ceea ce 
fusese până la ei ,  chiar cu buretele. 
Din fericire, era viaţă şi nu se putea 
şterge de tot. Veneau după o pe
rioadă în care eu trăisem pe scena 
asta atâtea momente minunate, atât 
de pline, încât îmi ajungeau, simţeam 
că puteam face o pauză. Dar pauzele 
nu au fost goale. Am mai avut nişte 
satisfactii, chiar dacă, din cauza tim
purilor,

' 
fără ecou. 

Anume? 
Am avut marea satisfactie de a lucra 
Scaunele cu Dragoş Ga

.
lgoţiu, avân

du-1 ca partener pe soţul meu, Dinu 
Manolache. Datorită lui Galgoţiu 
l-am redescoperit pe Eugen Ionescu 
şi m-am simţit câştigată. Dar specta
colu l  s-a jucat de foarte puţine ori. Pe 

de o parte, pentru că era pus la 
fina lu l  di rectoratu lu i  lui Alexa 
Visarion şi spre începutul de. direc
torat al lui Dan Micu. Apoi, pentru că 
era o perioadă când lumea nu prea 
venea la teatru . . .  S igur, puteai 
spune că, dacă era ceva genia l ,  
lumea venea. Nu  cred. Până în 1990, 
teatrul era singu ru l  loc în care omul 
se mai hrănea sufleteşte. După 1 990, 
publicul fidel, unu l  foarte special, 
care venea din dragoste de teatru, a 
părut a-şi pierde busola, reperele 
păreau modificate. Ava lanşa de 
schimbări efective pe scenă, schim
barea modulu i  de a legere a textelor 
au făcut ca acel public să nu mai 
găsească ceea ce ştia şi aştepta de la 
teatru. Îmi aduc aminte cu tristeţe că 
la premiera cu Mlaştina, în regia 
Andreei Vulpe (tot aşa, jucat doar de 
câteva ori), la in iţiativa lu i  Alexa 
Visarion, care era d irector atunci, am 
avut un dia log cu spectatori i  la 
sfârşitul spectacolului .  M-a întristat 
că unul dintre spectatori a spus că el  
e obişnuit cu altfel de spectacole la 
teatru, cele văzute până în 1990, şi 

că, în general, simte că tot ce a văzut 
după aceea îl goneşte din sala de 
spectacol. ?i că, dacă vor mai fi astfel 
de spectacole, el nu va mai călca 
zece ani în teatru . . .  Cred că a mai 
contat si televizorul .  Unii erau debu
solaţi, 

'
iar cei la lţi, care se formau 

atunci, permeabil i  la schimbare, erau 
încă prea puţini .  Acum lucruri le 
încep să-şi revină. 
Nu  j udec şi nu învinovăţesc pe 
nimeni. Sunt momente în viaţă când 
nu trebuie să disperi, ci să te pregă
teşti pentru ziua următoare. Totuşi, 
tot în acea perioadă am jucat în Peer 
Gynt, în regia lui  ?tefan lordănescu, 
un spectacol care nu s-a rulat foarte 
mult, dar care mie mi-a prilejuit o 
experienţă: la numai treizeci Şi trei de 
ani jucam mama lui  Peer Gynt. Chiar 
dacă prezenţa mea pe scenă nu a mai 
avut frecvenţa de până în 1 990, nu 
mă plâng: toate fac parte dintr-o rân
duială a vieţii. Am avut mai mult timp 
să stau lângă fetiţa mea,_l l inca; atunci 
tocmai începea şcoala. I ntr-un fel, şi 
aceea a fost tot pregătire pentru 
scenă. 
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Pentru mine, revenirea dumnea
voastră pe scenă a fost marcată de 
spectacolul Despre sexul femeii . . .  în 
regia lui Răzvan Ionescu. De ce în 
regia unui actor? 
Răzvan Ionescu a fost coleg cu soţul 
meu, Dinu Manolache, la clasa lu i  
Octavian Cotescu.  După 1 990 a făcut 
şi Teologia şi a ajuns în America, de 
unde s-a întors cu acest text. Primise 
piesa de la un prieten al lui şi s-a 
îndrăgostit de ea. Dacă nu a putut să 
o joace, şi-a dorit foarte tare să o pună 
în scenă. A avut curaju l  şi inspiraţia să 
i-o prezinte Leopoldinei Bălănuţă, 
care era atunci directoarea teatrului . 
Cu sensibilitatea ei caracteristică, ea a 
acceptat. Chiar i-a plăcut foarte mult 
textul, spunea că-i pare rău că nu e 
mai tânără, ca să-I joace ea. 

intr-un număr din revista "Scena" 
aveţi două nominalizări de cea mai 
bună actriţă pentru rolul din Puşca de 
vânătoare, în regia Lianei Ceterchi. 
Dincolo de performanţa dumnea
voastră, nu găsiţi nepotrivit te
luricul montării cu poezia prezentă 
în tot textul? 

Mie mi-a plăcut la acest text îmbina
rea extraordinară şi stranie d intre 
ceea ce e profund japonez şi ceea ce 
e extraordinar de european. Mi s-a 
părut atât de modern, de parcă ar fi 
fost scris în perioada Beatles- i lor. 
Unu l  d intre a rg umentele textu lu i  
este personaju l  fetei, Shoko. Ea 
declară că va rupe cu ceea ce în
seamnă tradiţie, spi rit, şcoa lă ja
poneză şi vrea să se angajeze într-un 
magazin de modă europeană. 

Oricum, bine că există Teatrul Act, 
care e deschis experienţelor. 
Este minunat. Aş vrea să-i mu lţumesc 
din suflet lui Marcel lureş pentru că 
ne-a găzduit acolo şi ne-a dat şansa 
de a juca acest spectacol, pe care 
iniţial îl propusesem, fără succes, 
Teatru lu i  Mic. 

Vorbiţi-mi despre partenerii dum
neavoastră de scenă. 
Sunt esenţial i .  Partenerul este acela 
pe care te sprij ini, este cel care te 
inspiră şi căruia îi datorezi, ca şi regi
zorului, împlinirile, câte sunt. Eu nu 
pot exista pe scenă fără un partener 
pe care să-I iubesc, oricine ar fi el. 

Cine au fost ei? 
Trebuie să încep cu soţul meu care 
nu mai e, Dinu Manolache, de la care 
am învăţat foarte, foarte mult. E l  era 
format de o cu totul altă şcoală, avea 
un alt fel de a lucra, căuta să "dea" 
adevărul maxim. Avea instinct în a 
depista falsul. Poate şi pentru că a 
fost la clasa lui  Octavian Cotescu. 
Apoi, Olga Tudorache a fost primul şi 
marele meu partener, care m-a ajutat 
efectiv: suferea lângă mine când îmi 
era greu. Pe lângă actriţa care era 
partenera mea, parcă era mama cu 
mine în scenă. Şi aşa a fost mereu, şi 
la şcoală. Pe scenă, când repetam la 
Efectul razelor gamma . . . , avea o 
asemenea grijă de mine, încât mama 
trecea înaintea actriţei, era ca pa
sărea care îşi învaţă puiul să zboare. 
Ea şi Leopoldina Bălănuţă au această 
mare cal itate: generozitatea. Cu Leo
poldina Bălănuţă am jucat Lecţia de 
engleză. Din păcate, ele fac parte 
dintr-o generaţie care, iată, începe să 
nu mai fie. Dintre băieţi, am jucat 
alături de Dan Condurache, un actor 
care pe mine mă inspiră şi lângă care 
am făcut unele dintre cele mai bune 
l ucruri. 

Tocmai voiam să vă întreb despre 
Conu' Leonida .-. .  
Da, altă experienţă. 

Oare Caragiale ne lasă să facem ast
fel de experienţe? 

Până la un moment dat, eram o 
actriţă foarte dificilă la lucru. in orice 
caz, ăsta mi-era renumele. Pentru că 
am impresia că asta e cheia meseriei 
noastre: căutarea continuă şi grea a 
adevărului pe scenă. Când a venit 
Felix Alexa să pună acest spectacol la 
noi la teatru, avea o reţinere. Mi-a zis: 
"Tu eşti mai greu de dus". Am 
răspuns: "Hai să vedem" şi mi-am 
propus să-mi schimb puţin modul de 
lucru. M-am cam dat pe mâna lu i, am 
încercat să caut mai puţi n ş i  să 
primesc mai mult din ceea ce găsea 
el, ca regizor. Nu  ştiu dacă a fost bine. 

Ce repetaţi acum? 
Repet Baal, în regia lu i  Dragoş Galgo
ţiu, cu Cristian Iacob, Ovidiu N icu
lescu, Radu Zetu, Bogdan Talaşman, 
Li l iana Pană, Oana Ioachim, Ioana 
Abur, Emil Hoştină. 

Săptămâna trecută spuneaţi că 
mergeţi la Buftea. Ce faceţi acolo? 
La Buftea merg cu mare plăcere, cu 
drag. Îmi  fac tot meseria, dar într-un 
alt mod, pe care eu î l  respect foarte 
mult: fac dublaje la desene animate 
pentru un canal care se cheamă Fox 
Kids ş i  pentru ProTV. Mi s-a dat 
această ocazie în anul  1 998, după ce 
a murit Dinu, şi am luat-o ca pe un 
gest de prietenie din partea cuiva d in 
ProTV. Nu ştiu c ine era, dar, dacă 
citeşte interviul, eu îi mulţumesc: a 
fost o mână întinsă la greu. Nu mi-a 
fost uşor la început, pentru că era un 
tărâm necunoscut. Fac aceste dubla
je de desene animate într-un colectiv 
de tineri de la care, iarăşi, am învăţat 
ceva în meserie: acea spontaneitate 
pe care trebuie s"ă o păstrăm toată 
viaţa, chiar dacă anii trec. 

Cum v-aţi defini ca actor, din ce 
şcoală faceţi parte? Preferaţi realis
mul psihologic sau teatrul "de 
mască"? 
Niciodată nu am clasificat modali
tăţile de a exista pe scenă. N ici în 
abordarea unui text nu mi-am impus 
o cale, pentru că nu ştiu dacă există o 
asemenea cale. Fiecare spectacol se 
naşte dintr-o sumedenie de stări care 
sunt aşezate undeva, în tine, şi care, 
cu prilejul  lucrului, ies la suprafaţă. Nu  
pot descrie exact acest proces, pentru 
că, de fapt, nu ştiu exact cum şi ce fac. 
Cred că la teatru trebuie să râzi sau să 
plângi. Sau amândouă. Azi sunt intro
duse şi alte arte: dans, cinema, operă. 
Dar eu cred că teatrul se face cu un 
text (Cehov, Shakespeare . . .  ) ş i  cu acel 
suflet care creează viaţă pe scenă. 
Fără el, nu există teatru. 

Liana Ornea 


